
 

 
 

 

www.stockholm.se  

 

Råd för funktionshinderfrågor 

vid fastighetsnämnden och 

miljö- och hälsoskyddsnämnden 

PROTOKOLL 6/2018  

  

 

 

   
 

 Tid Måndagen den 8 oktober 2018  

Kl. 13.00 – 15.00 
   

 Plats Gamla Biblioteket, Tekniska Nämndhuset 
   

 Justerat Godkänt men ännu inte påskrivet 

  

 

 

Stefan Mattsson Dolores Back 

  

 
Närvarande  

 Ledamöter: 

 Stefan Mattsson (SRF), ordföranden 

Dolores Back (HSO/NHR), vice ordföranden  

Britt-Marie Karlsson (HSO-FEB)   

 
Tjänstemän: 

 Rådets sekreterare Julia Steen  

Föredragande Helen Slättman och Elisabet Bremberg, 

stadsledningskontoret 

Föredragande Anders Blomquist, fastighetskontoret 

Louise Rohmer, enhetschef fastighetskontoret 

 

 
 

 § 1 
Val av justerare  
 
Beslut 

Rådet utser vice ordföranden Dolores Back att 

tillsammans med ordföranden Stefan Mattsson justera 

dagens protokoll.  

 

 § 2  
Dagordningen fastställs 
Dagordningen godkänns med följande ändring:  

 

 Tillägg under § 14, Övriga frågor anmäls. 
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 § 3 
Föregående protokoll 
Protokoll från funktionshinderrådet vid 

fastighetsnämnden och miljö- och hälsoskyddsnämnden  

 

Beslut  

Rådet godkänner protokoll nr 5/2018 som läggs till 

handlingarna.  

 

 § 4 
Inkomna skrivelser och protokoll 
Protokoll nr 4/2018 från rådet för funktionshinderfrågor 

vid stadsbyggnadsnämnden och exploateringsnämnden 

från den 8 maj 2018.  

 

Beslut 

Rådet går igenom protokollet och lyfter att presentationen 

av Boverkets föreskrifter och Stockholms stads egna 

riktlinjer, § 5, var väldigt intressant och önskar en 

liknande föredragning. Rådet lägger därefter protokollet 

till handlingarna.  

 

 § 5 
Inkomna remisser 
Färdplan för ett Stockholm för alla. Föredragning hålls 

vid § 10 på dagens sammanträde.  

 

 § 6 
Ärenden tagna på delegation 
 

Inga ärenden är tagna på delegation inför dagens 

sammanträde. 

  

 § 7 
 Fastighetsnämnden  
Dagordning till fastighetsnämnden den 16 oktober 2018 är 

utsänd till rådet och har dukats på mötet. 

 

Beslut 

Rådet får igenom fastighetsnämndens dagordning och 

lägger den därefter till handlingarna.  
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 § 8 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden  
Dagordning till miljö- och hälsoskyddsnämnden den 16 

oktober 2018 är utsänd till rådet och har dukats på mötet.  

 

Beslut  

Rådet går igenom miljö- och hälsoskyddsnämndens 

dagordning och lägger den därefter till handlingarna.   

 

 § 9 
Diskussion avseende frågor till rådets möte med  
miljö-och hälsoskyddsnämnden den 20 oktober 
2018.  
Föregående års frågor från rådet till nämnden är utsända.   

 

Beslut 

Rådet ska skicka in förslag på frågeställningar via mejl till 

rådssekreteraren.  

 

 § 10 
Färdplan för ett Stockholm för alla 
Helen Slättman och Elisabet Bremberg från 

stadsledningskontoret informerar övergripande om 

remissen, Färdplan för ett Stockholm för alla.  

 

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm har haft 

ett uppdrag att undersöka skillnader i livsvillkor inom 

staden samt föreslå åtgärder. Färdplanen för ett 

Stockholm för alla innehåller analyser samt förslag på 

åtgärder inom fyra olika målområden; uppväxt och 

utbildning; arbete och företagande; boende och stadsmiljö 

samt demokrati och trygghet. Som underlag till 

färdplanen finns 18 stycken delrapporter och ett 20-tal 

forskningsrapporter.  

 

Remisstiden sträcker sig till och med den 30 november 

2018.   
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Målområde 1.  Uppväxt och utbildning – fokus på 

kunskapsklyftor och skol segregation 

Det som bland annat lyftes fram var att det finns en 

växande skolsegregation och att barn och unga med 

funktionsnedsättningar skattar lägre på mående än andra 

barn och deltar i mindre omfattning i organiserade 

fritidsaktiviteter. Vidare lyftes att cirka 10 % inte har 

behörighet till gymnasiet.  

 

De strategier som föreslås är bland annat att vid stadens 

skolor tillhandahålla ett större utbud och mer tillgängliga 

fritidsaktiviteter. För barn med funktionsnedsättning som 

går i grund- eller gymnasiesärskolor lyfts det att lokalerna 

inte placeras längre bort än andra skollokaler.  

 

Målområde 2. Arbete och företagande – en tudelad 

arbetsmarknad 

Trots stark arbetsmarknad och låg arbetslöshet visar 

undersökning att vissa grupper har sämre förutsättningar 

och högre arbetslöshet. Däribland personer med 

funktionsnedsättning som ger nedsatt arbetsförmåga och 

personer med kort utbildning. Speciellt svårt är det för 

unga med funktionsnedsättning. Kring 10 % bland de i 

arbetsför ålder har uppgett att de har en 

funktionsnedsättning som medför nedsatt arbetsförmåga. 

Detta är cirka 60 000 personer i Stockholm stad.  

 

Rådets synpunkter avseende målområde 2d 

Rådet ifrågasätter hur man hade tänkt lösa detta? Det är 

ett gemensamt samhälle och alla ska kunna ha 

möjligheten till delaktighet. Rådet understryker att det är 

ett lågt antal personer med funktionsnedsättning, särskilt 

synskadade, som är i arbete. Det är endast cirka 50 % av 

personer med synskada som är i arbetsför ålder som har 

ett betalt arbete.  

 

Vidare lyfter rådet även problematiken för personer med 

el känslighet på arbetsmarknaden. Vad kan man göra där?  

Rådet föreslår att perspektivet med el-känslighet 

inkluderas i färdplanen.  
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Helen och Elisabet svarar att gällande el-känslighet krävs 

det bättre samverkan. Vidare informerar Helen och 

Elisabet om att de strategier som presenteras är bland 

annat att stärka samverkan med privat näringsliv med 

svaga gruppers etablering på arbetsmarknaden.  

 

Målområde 3. Boende och stadsmiljö  

Behovet har ökat av bostäder som fler kan efterfråga. 

Tillgången till kommersiell och offentlig service såsom 

apotek, affär och närhet till kollektivtrafik, behöver 

säkerhetsställas i hela staden. En strategi inom målområde 

tre är att på olika sätt främja socialt blandade 

bostadsområden där både hyresrätter i olika storlekar och 

bostadsrätter blandas i samma område.  

 

Målområde 4. Demokrati och trygghet 

Trygghetsmätningar sker var tredje år. Fler och fler 

känner sig otrygga. En strategi som presenteras är att 

införa brottspreventiva åtgärder för att främja trygghet i 

det offentliga rummet.  

 

Rådets övergripande kommentarer 

Rådet tackar så mycket för en intressant föredragning.  

Rådet påpekar att det är viktigt att arbeta för att alla 

stadsdelar är jämlika. Många stadsdelar idag är en egen 

liten stad. Rådet anser att det behövs mer centrala beslut. 

Därför anser rådet att det bör bli tydligare vilka åtgärder 

som bör vidtas för att skapa bättre möjligheter för 

personer med funktionsnedsättning på arbetsmarknaden.   

 

Rådet framhåller att det finns flera åtgärder som behöver 

tas för att förbättra möjligheterna för personer med 

funktionsnedsättning på arbetsmarknaden.  

 

 § 11 
Tillgängliga naturreservat  
Anders Blomquist från fastighetskontoret informerar om 

arbetet med tillgängliga naturreservat. Fastighetskontoret 

är reservatförvaltare över ett naturreservat, 

Nackareservatet. Fastighetskontoret har rådighet över 

största delen av Nackareservatet. Den andra delen faller 
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under ansvaret på stadsdelsnämnden.  

 

Anders lyfter följande områden utifrån ett 

tillgänglighetsperspektiv.  

 

Information:  

Det första som lyfts är svårigheten att hitta information.  

Information och kartor finns på olika platser och det finns 

ingen samlad plattform. På Stockholmskartan syns 

exempelvis endast en del av Nackareservatet.  

 

Anders säger att en gemensam plattform för information 

är att föredra. Idrottsförvaltningen har undersökt 

tillgängligheten avseende spåren i reservatet så underlag 

finns framtaget. En målsättning är att också att kunna leta 

GPS-punkter i kartsystemet samt att information finns 

tillgängligt om var närmsta hållplats och toalett finns samt 

var det är möjligt att ta sig fram med en rullstol.  

 

Flera vägvisare, skyltar och kartor (spårkarta samt 

reservatkarta) är i behov av uppdatering. Många skyltar 

har blivit bleka så det inte går att utläsa vad som står. Det 

finns även brist på informationsskyltar. Reservatkartan 

behöver förnyas då alla leder/spår idag inte är markerade 

och inte heller avstånden. Fastighetskontoret kommer 

därav att jobba med ett skyltprogram.  

 

Toaletter 

Det finns två stycken toaletten på området, varav den 

enda toaletten stängs under vintertid och den andra kräver 

att man hämtar en nyckel vilket inte är möjligt för en 

person i rullstol.  

Vem som är ansvarig för anskaffa nya toaletter finns det 

delad mening om. Anders berättar att det är 

naturreservatförvaltaren som är ansvarig för reservatet 

men det är trafikkontoret som är ansvariga för offentliga 

toaletter.  

 

Övrigt  

Generellt sett är de större lederna i naturreservatet bra. 

Vidtagna åtgärder för att öka tillgängligheten är 
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exempelvis nya grillar som är tillgänglighetsanpassade. 

Grillarna är kantarellformade vilket gör att man kan rulla 

fram med en rullstol. Vidare behövs åtgärder tas gällande 

parkering till Nackareservatet. Det är viktigt att arbeta 

med tillgängligheten även kring reservatet. Det föreslås 

att en GPS-punkt skapas så bland annat färdtjänst kan 

hitta rätt.  

 

Rådets synpunkter  

Rådet tackar så mycket för informationen.  

 

Rådet lyfter att det är essentiellt att det finns toaletter samt 

information om var toaletterna finns. Det finns en risk att 

besökare drar sig från att besöka reservatet om man inte 

vet om det finns toaletter. Rådet lyfter även att det är 

viktigt att informationen samlas på ett och samma ställe 

för att underlätta för besökaren.   

 

Slutligen understryker rådet att det är viktigt med färgen 

på skyltar och tycker det är bra att kontoret har tänkt på 

detta. Det är tydligt när det är svart text på vit bakgrund, 

som det är på reservatkartan. Vidare föreslår rådet att det 

skulle underlätta om det finns en app med en karta som 

visar när man närmar sig en skylt eller hur många meter 

det är kvar till en toalett, utegym m.m. Den behöver 

kontinuerligt uppdateras utefter var man befinner sig i 

reservatet.  

 

 § 12 
Bevakningslistan 
 

Louise Rohmer, enhetschef från fastighetskontoret, och 

rådet går igenom och uppdaterar bevakningslistan.  

 

Diskussion förs gällande projekten om brandstationerna, 

§§ 16-18, ska kvarstå på bevakningslistan. 

Rådssekreteraren ansvarar för att fråga fastighetskontoret 

om projekten inkluderar tillgänglighetsaspekter som rådet 

har rådighet över.  

 

Beslut  
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Rådet önskar återkoppling avseende vilka åtgärder som är 

tagna samt ett uppföljande möte gällande § 2-  renovering 

av Östermalmshallen. Vidare önskar rådet återkoppling 

avseende § 6 – renovering av Medborgarhuset.  

Rådet beslutar att flytta § 8 – Spridning av 

fastighetskontorets och idrottsnämndens skyltprogram till 

genomförda åtgärder.  

 

 

 § 13 
Gemensam bevakningslista 
 

Beslut 

Ärendet bordläggs.  

 

 § 14 
Övriga frågor 
 

 Ordinarie rådssammanträde den 12 oktober 

 

Beslut 

Rådet beslutar att ordinarie rådsmöte den 12 november 

2018 ska kvarstå oavsett eventuellt gemensamt rådsmöte 

den  

14 oktober.  

 

 

 

Vid protokollet 

 

Julia Steen  


